
Protokół  nr 10/2019 

X Sesja w dniu 13 maja 2019  

Obrady rozpoczęto 13 maja 2019 o godz. 16:00, a zakończono o godz. 23:11 tego samego 

dnia. 

W posiedzeniu wzięło udział 21 członków. 

Obecni: 

1. Jarosław Aranowski 

2. Marek Bańburski 

3. Teresa Bąk 

4. Krzysztof Będkowski 

5. Andrzej Górecki 

6. Janusz Hoffman 

7. Grzegorz Janiszewski 

8. Henryka Koper 

9. Ireneusz Koper 

10. Ryszard Kowalczyk 

11. Elżbieta Kuczara 

12. Agata Kuran-Kalata 

13. Dariusz Marcinkowski 

14. Anna Matracka 

15. Sławomir Ostrzyżek 

16. Tadeusz Pawlikowski 

17. Teresa Senderowska 

18. Beata Sulima-Markowska  

19. Ewa Surmacz 

20. Wiesław Szustak 

21. Andrzej Zawistowski 

1. Otwarcie obrad, stwierdzenie quorum, przyjęcie porządku obrad. 

 

W sesji Rady Gminy Raszyn, wzięli udział następujące osoby: Wójt Andrzej Zaręba, zastępca 

wójta Michał Kucharski, sekretarz Jolanta Osowiecka, skarbnik Liliana Kłos, mecenas 

Elżbieta Zawisza, pełnomocnik do spraw uzależnień pani Beata Adamiak, dyrektor GOPS 

Elwira Rogowska.  

Przewodniczący Rady Gminy Raszyn Dariusz Marcinkowski otworzył obrady XXII Sesji 

Rady Gminy o godz. 15:00, przywitał zebranych na sali, stwierdził quorum i zapytał 

o wnioski do porządku obrad.  

 

Radna Henryka Koper złożyła wniosek o przyjęcie apelu w sprawie wyjaśnienia sytuacji 

dotyczącej interwencji służb weterynaryjnych  w Instytucie Technologiczno-Przyrodniczym 

w Falentach i podjęcia dalszej współpracy w zakresie ochrony dziedzictwa przyrodniczego 

i historycznego znajdującego się na tym terenie. Pani H. Koper przekazała Radnym do 

zapoznania stosowną w tym zakresie uchwałę.  



Radny Ryszard Kowalczyk złożył wniosek o wprowadzenie pod obrady rady uchwały w 

sprawie zmiany uchwały dotyczącej planu pracy komisji rewizyjnej Rady Gminy Raszyn na 

rok 2019. 
 

Radny Andrzej Zawistowski zabrał głos w sprawie przyjęcie apelu zaproponowanego przez 

radną H. Koper. Zaznaczył, że bez względu na przekonania polityczne Rada powinna podjąć 

stosowne decyzje w tym zakresie. Chodzi nie tylko o los zwierząt ale również o to w jakim 

stanie jest zabytkowy pałac w Falentach a także to co dzieje się obecnie ze stawami 

Raszyńskimi. 

W sprawie zabrał głos radny Andrzej Górecki. Zaapelował, żeby taki apel został przez Radę 

Gminy przegłosowany. Poinformował, że Klub Wspólnoty Gminy Raszyn przygotował 

obszerne materiały  do tej uchwały i uzasadnienie.  

Dodatkowo Andrzej Górecki złożył wniosek o zmianę porządku obrad aby punkt „sprawy 

różne” przenieść do punkt nr 7. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że będziemy głosować wnioski zgodnie z 

kolejnością zgłoszeń. 

Radny Sławomir Ostrzyżek zabrał głos w sprawie apelu. Zaznaczył, że nie chciałby 

występować w roli rzecznika Instytutu, ale ta uchwała jest dosyć obszerna i większość 

radnych nie zdążyła się z nią zapoznać. Zaproponował, czy w takim układzie nie należałoby 

najpierw wystąpić do Instytutu i zaprosić dyrekcję Instytutu chociażby na sesję czy na 

komisje aby lepiej zapoznać się z tą dosyć ważną i niepokojącą sprawą.  

Radna Beata Sulima- Markowska zaznaczyła, że apel jest ważny i jest zachęceniem do 

podjęcia rozmów. Wielu mieszkańców jest zaniepokojonych sytuacją. Tereny rezerwatu 

i pałacu są dla Gminy Raszyn są bardzo ważne.  

Radna H. Koper zauważyła, że dotychczas pałac w Falentach był otwarty dla 

zwiedzających mieszkańców, a w tym i zeszłym roku podczas obchodów Bitwy Raszyńskiej 

był zamknięty. 

Radna Elżbieta Kuczara kontynuując temat pałacu dodała, że jest on ważny nie tylko dla 

dziedzictwa kulturowego gminy ale również dziedzictwa kulturowego narodu.  

Radny Jarosław Aranowski wytłumaczył, że Komisja Rolnictwa miała zostać zwołana 

i planowano zaprosić dyrektora Instytutu. Jednak nie udało się go zaprosić. J. Aranowski 

zgadza się, temat apelu jest ważny ale może warto się wstrzymać aż odbędzie się komisja. 

Radny A. Zawistowski uważa, że bez pomocy Ministra nie zwiększą się środki dla Instytutu. 

Tak samo bez pomocy Ministra Kultury nie uda nam się uratować pałacu w Falentach oraz 

bez pomocy Ministra Ochrony Środowiska nie uda nam się zadbać a w zasadzie uratować 

rezerwat Stawy Raszyńskie.    

Jarosław Aranowski odpowiedział radnemu A. Zawistowskiemu, że należy razem z 

dyrektorem podjąć działania w celu polepszeniu sytuacji.  

Radny A. Górecki wyjaśnił, że apel jest skierowany do Prezesa Rady Ministrów, Ministra 

Rolnictwa, Ministra Środowiska i Ministra Kultury. Poprosił radnych aby w przerwie  obrad 

przeczytali go a następnie przegłosowali . 

Radny A. Zawistowski zacytował fragment treści apelu i wyjaśnił, że pan Dyrektor Instytutu 

jest w nim na pierwszym miejscu. 

Radny S. Ostrzyżek powiedział, że jako pracownik Centrali Instytutu nigdy nie sprawdzał jak 

są traktowane zwierzęta w oborach Zakładu Doświadczalnego. Instytut ma swoją strukturę, 

ma zakłady doświadczalne ze swoimi dyrektorami i to do ich obowiązku należy dbałość o 

zwierzęta. W Instytucie jest teraz szereg kontroli z różnych instytucji. Uważa również, że 

należałoby zaprosić dyrektora na rozmowę, a nie apelować do niego za pośrednictwem 

Premiera. 



Radny A. Górecki zaznaczył, że poprzez apel WGR chce podnieść rangę sprawy gdyż Instytut 

nie da sobie sam rady. 

Radny Wiesław Szustak zabrał głos w dyskusji uważając, że Rada jako samorząd powinien 

zaakcentować swoją postawę w tej sprawie, która dotyczy Falent. To, że pan dyrektor 

Instytutu ma problemy to jest coś co powinno być rozwiązywane przez pana dyrektora. W tej 

chwili sprawy zaszły już tak daleko, że nie możemy się oglądać na to, że pan dyrektor 

znajdzie czas, żeby się z nami spotykać, a to spotkanie i tak niczego nie wniesie. 

Radna Teresa Senderowska podkreśliła, że celem apelu jest zaakcentowanie i zwrócenie się 

do instytucji i nakreślenie problemu, z naszą rolą jako Rady oraz zaapelowała do wszystkich 

radnych o przyjęcie na tej sesji tego apelu. 

Radna E. Kuczara zaproponowała aby ktoś przeczytał treść apelu całej Radzie. 

Radna H. Koper przeczytała treść apelu.  

Radny A. Zawistowski stwierdził w swojej wypowiedzi, że odczuwa jakiś opór polityczny 

w stosunku do projektu uchwały w sprawie podjęcia apelu. 

Przewodniczący rady Gminy D. Marcinkowski zaznaczył, że nie ma żadnego sprzeciwu 

i wszyscy radni zgadzają się z tym, że to co dzieje się w Instytucie jest złe. Zaniedbanie 

zabytku jakim jest pałac w Falentach i rezerwatu przyrody jest czymś karygodnym. 

Radny S. Ostrzyżek uważa, że należy zmienić kolejność działań. Najpierw porozmawiać 

z dyrektorem a potem wystosować apel. 

Wójt Andrzej Zaręba odniósł się do dyskusji w sprawie apelu. Wójt jest zdania, że należy 

przedstawić zdanie Rady opinii publicznej i dyrektorowi Instytutu. Uważa również, że dobrze 

by było aby Rada Gminy spotkała się z Dyrektorem. Wójt spotkał się z dyrektorem parę dni 

po zaistniałej sytuacji. Dyrektor przedstawił jaka jest sytuacja w Instytucie i jakie działania są 

podejmowane przez instytucje rządowe i  pozarządowe. Wójt zaznaczył, że trzeba zapytać 

Dyrektora o sytuację związaną z wynajmowaniem mieszkań przez mieszkańców byłych 

pracowników Instytutu. 

Radny Krzysztof Będkowski zgadza się z troską o rezerwat przyrody i pałac w Falentach bo 

jest to sprawa bardzo ważna. Jednak prosi o to aby nie przygotowywać takich istotnych 

rzeczy jak apel na ostatnią chwilę tylko wcześniej dać do zapoznania wszystkim radnym. 

Apel jest z zasady słuszny ale być może trzeba go nieco dopracować. 
 

 

Głosowano w sprawie: 

Wprowadzenie uchwały o przyjęcie Apelu Rady Gminy Raszyn w sprawie: wyjaśnienia 

sytuacji dotyczącej interwencji w Instytucie Technologiczno- Przyrodniczym funkcjonującym 

w Falentach i podjęcia dalszej współpracy w zakresie ochrony dziedzictwa przyrodniczego 

i historycznego, znajdującego się na terenie ITP w punkcie 14.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 19, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (19) 

Jarosław Aranowski, Marek Bańburski, Teresa Bąk, Krzysztof Będkowski, Andrzej Górecki, 

Grzegorz Janiszewski, Henryka Koper, Ireneusz Koper, Ryszard Kowalczyk, Elżbieta 

Kuczara, Agata Kuran-Kalata, Dariusz Marcinkowski, Anna Matracka, Sławomir Ostrzyżek, 

Teresa Senderowska, Beata Sulima-Markowska , Ewa Surmacz, Wiesław Szustak, Andrzej 

Zawistowski 

PRZECIW (1) 

Tadeusz Pawlikowski 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 



Janusz Hoffman 

 

Głosowano w sprawie: 

Wprowadzenie uchwały w prawie zmiany planu pracy Komisji Rewizyjnej do punktu 9.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 10, PRZECIW: 9, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (10) 

Jarosław Aranowski, Krzysztof Będkowski, Janusz Hoffman, Ireneusz Koper, Ryszard 

Kowalczyk, Dariusz Marcinkowski, Anna Matracka, Sławomir Ostrzyżek, Tadeusz 

Pawlikowski, Ewa Surmacz 

PRZECIW (9) 

Teresa Bąk, Grzegorz Janiszewski, Henryka Koper, Elżbieta Kuczara, Agata Kuran-Kalata, 

Teresa Senderowska, Beata Sulima-Markowska , Wiesław Szustak, Andrzej Zawistowski 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 

Marek Bańburski, Andrzej Górecki 

 

Głosowano w sprawie: 

Przeniesienie punktu 14 do puntu 7. 

  

Wyniki głosowania 

ZA: 10, PRZECIW: 9, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

 

Wyniki imienne: 

ZA (10) 

Teresa Bąk, Andrzej Górecki, Grzegorz Janiszewski, Henryka Koper, Elżbieta Kuczara, 

Agata Kuran-Kalata, Teresa Senderowska, Beata Sulima-Markowska , Wiesław Szustak, 

Andrzej Zawistowski 

PRZECIW (9) 

Jarosław Aranowski, Janusz Hoffman, Ireneusz Koper, Ryszard Kowalczyk, Dariusz 

Marcinkowski, Anna Matracka, Sławomir Ostrzyżek, Tadeusz Pawlikowski, Ewa Surmacz 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 

Marek Bańburski, Krzysztof Będkowski 

 

Głosowano w sprawie: 

Przyjęcie porządku obrad wraz z ze zmianami 

  

Wyniki głosowania 

ZA: 18, PRZECIW: 2, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

 

Wyniki imienne: 

ZA (18) 

Marek Bańburski, Teresa Bąk, Krzysztof Będkowski, Andrzej Górecki, Grzegorz 

Janiszewski, Henryka Koper, Ireneusz Koper, Ryszard Kowalczyk, Elżbieta Kuczara, Agata 

Kuran-Kalata, Dariusz Marcinkowski, Anna Matracka, Sławomir Ostrzyżek, Teresa 

Senderowska, Beata Sulima-Markowska , Ewa Surmacz, Wiesław Szustak, Andrzej 

Zawistowski 

PRZECIW (2) 

Jarosław Aranowski, Tadeusz Pawlikowski 



WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Janusz Hoffman 

 

Głosowano w sprawie: 

Przesunięcie punktu 14 do punktu 9. 

  

Wyniki głosowania 

ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (19) 

Jarosław Aranowski, Marek Bańburski, Teresa Bąk, Andrzej Górecki, Janusz Hoffman, 

Grzegorz Janiszewski, Henryka Koper, Ireneusz Koper, Ryszard Kowalczyk, Elżbieta 

Kuczara, Agata Kuran-Kalata, Dariusz Marcinkowski, Anna Matracka, Sławomir Ostrzyżek, 

Teresa Senderowska, Beata Sulima-Markowska , Ewa Surmacz, Wiesław Szustak, Andrzej 

Zawistowski 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Krzysztof Będkowski 

NIEOBECNI (1) 

Tadeusz Pawlikowski 

 

Głosowano w sprawie: 

porządku obrad wraz z wprowadzonymi zmianami. 

  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (20) 

Jarosław Aranowski, Marek Bańburski, Teresa Bąk, Krzysztof Będkowski, Andrzej Górecki, 

Janusz Hoffman, Grzegorz Janiszewski, Henryka Koper, Ireneusz Koper, Ryszard 

Kowalczyk, Elżbieta Kuczara, Agata Kuran-Kalata, Dariusz Marcinkowski, Anna Matracka, 

Sławomir Ostrzyżek, Teresa Senderowska, Beata Sulima-Markowska , Ewa Surmacz, 

Wiesław Szustak, Andrzej Zawistowski 

NIEOBECNI (1) 

Tadeusz Pawlikowski 

 

 

2. Sprawozdanie Wójta z bieżącej działalności. 

 

Wójt przedstawił działania jakie miały miejsce w Gminie Raszyn w okresie między sesjami. 

Poinformował, że trwają prace remontowe budynku Austerii oraz spotkania z konserwatorami 

zabytków. Trwają również prace projektowe i prace wykonawcze odnośnie ścieżek 

rowerowych. Trwa piąta faza realizacji uporządkowania gospodarki wodno-ściekowej na 

terenie Gminy Raszyn. Rozpoczęła się budowa kanalizacji przy Alei Krakowskiej od ulicy 

Reja aż do ulicy Falenckiej. Rozpoczęła się budowa kanalizacji ul. Godebskiego i ul. 

Poniatowskiego w Jankach. Prace rozpoczęła również firma, która będzie robiła nawierzchnię 

tych dwóch ulic. 



Został rozpatrzony przez Mazowiecką jednostkę wdrożeniową programów unijnych  wniosek 

Gminy Raszyn, o dofinansowanie w ramach projektu ograniczenia niskiej emisji na wymianę 

indywidualnych źródeł ciepła na niskoemisyjne.  Został on zatwierdzony do dofinansowania 

i przekazany do wdrożenia. Wójt wyjaśnił jakie będą  zasady wymiany pieców w Gminie 

Raszyn i co będzie zrobione w ramach tego projektu. Dofinansowanie tego projektu wynosi 

80 %. Na terenie Gminy Raszyn odbyły się różnego rodzaju imprezy związane ze Świętem 

Konstytucji i świętem Flagi. 9 maja odbyły się uroczystości związane ze Świętem Szkoły 

podstawowej w Ładach. W dniu 11 maja w świetlicy środowiskowej na Rybiu odbył się 

przegląd zespołów młodzieżowych. 11 maja odbyły się gminne obchody dnia strażaka. Obyły 

się również derby raszyńskie między UKS Łady a drużyną KS Raszyn. 

 

3. Uchwała w sprawie zawarcia porozumienia międzygminnego dotyczącego powierzenia 

Gminie Lesznowola zadania publicznego w zakresie organizacji lokalnego transportu 

zbiorowego. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Raszyn poinformował, że ten punkt jest kontynuacją 

poprzedniej sesji i był ponownie skierowany do Komisji Budżetu. 

Przewodniczący Komisji Budżetu Tadeusz Pawlikowski poinformował, że Komisja zajęła się 

dwoma projektami uchwał. Przeczytał ich treść i zauważył, że jedno porozumienie jest do 

końca czerwca a drugie do końca roku. Komisja dwoma głosami za, jednym przeciw i jeden 

wstrzymujący, przyjęła projekt uchwały mówiącej o tym, że porozumienie będzie zawarte do 

końca roku. 

Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję w tym temacie i oddał głos zebranym 

mieszkańcom. Mieszkańcy wypowiadali się po kolei i wyrazili zadowolenie z takiego 

porozumienia. 

Radny Jarosław Aranowski zaznaczył, że kursowanie linii L1 ma dwa aspekty: finansowy 

i społeczny. Wzrosły koszty dopłaty do linii L1 dwukrotnie ale nie może to przeważyć nad 

transportowymi potrzebami mieszkańców. Ważne jest aby zająć się stworzeniem własnej 

komunikacji aby nie musieć dopłacać do linii obsługiwanych przez inne gminy. 

Radna Terasa Senderowska zwróciła uwagę na kwestie prawną. Jest to projekt uchwały 

potwierdzający istniejący już stan rzeczy. Takie projekty powinny być przygotowywane 

wcześniej aby radni mogli decydować, a nie tylko potwierdzać. 

Zastępca Wójta wyjaśnił dlaczego tak się stało. To Lesznowola przeprowadza całe 

postępowanie w sprawie obsługi linii L1. Był problem z wyłonieniem firmy obsługującej linię 

dlatego dopiero teraz sprawa została przekazana Gminie Raszyn. 

Radny Tadeusz Pawlikowski zapytał zgromadzonych rodziców ile dzieci jeździ tą linią? 

Rodzice nie mają takich danych. Linią jeżdżą również pracownicy CH Janki i rodzice.  

Radny T. Pawlikowski zaznaczył, że są to bardzo duże koszty.  

Rodzice zapytali jaka jest alternatywa dla transportu związanego z linią L1. Rodzice nie 

wyobrażają sobie, że mogłoby zabraknąć połączenia. 

Radny S. Ostrzyżek przypomniał, że Gmina Lesznowola tworząc projekt linii L1 nie 

konsultowała się z Gminą Raszyn. Należy patrzeć nie tylko na dzieci ale również na inne 

osoby, na przykład starsze, podróżujące do Piaseczna, Magdalenki. 

Radna Beata Sulima-Markowska uważa nie jest dobrze wyliczanie przy rodzicach ile kosztuje 

dojazd ich dzieci do szkół. 

Radna Henryka Koper złożyła wniosek o zmianę porozumienia do 30.06.2020 aby dzieci 

miały zapewniony dojazd do szkoły do końca roku szkolnego. 

Wójt wyjaśnił, że podejmowanie uchwał wykraczających poza rok budżetowy muszą mieć 

odzwierciedlenie w Wieloletniej Prognozie Finansowej. 



Radny T. Pawlikowski zaznaczył, że chciałby aby wszyscy wiedzieli jakie są koszty 

dofinansowania. 

 

Radny Wiesław Szustak złożył wniosek formalny o zakończenie dyskusji i przejście do 

głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: 

Wniosek formalny o zakończenie dyskusji i przejście do głosowania uchwały. 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 18, PRZECIW: 3, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (18) 

Jarosław Aranowski, Marek Bańburski, Teresa Bąk, Krzysztof Będkowski, Janusz Hoffman, 

Grzegorz Janiszewski, Ireneusz Koper, Ryszard Kowalczyk, Elżbieta Kuczara, Agata Kuran-

Kalata, Dariusz Marcinkowski, Anna Matracka, Sławomir Ostrzyżek, Tadeusz Pawlikowski, 

Teresa Senderowska, Beata Sulima-Markowska , Ewa Surmacz, Wiesław Szustak 

PRZECIW (3) 

Andrzej Górecki, Henryka Koper, Andrzej Zawistowski 

 

Głosowano w sprawie: 

Uchwała w sprawie zawarcia Porozumienia międzygminnego dotyczącego powierzenia 

Gminie Lesznowola zadania publicznego w zakresie organizacji lokalnego transportu 

zbiorowego do 31.12.2019. 

  

Wyniki głosowania 

ZA: 17, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 0 

 

Wyniki imienne: 

ZA (17) 

Jarosław Aranowski, Teresa Bąk, Krzysztof Będkowski, Janusz Hoffman, Grzegorz 

Janiszewski, Henryka Koper, Ireneusz Koper, Ryszard Kowalczyk, Elżbieta Kuczara, Agata 

Kuran-Kalata, Dariusz Marcinkowski, Anna Matracka, Sławomir Ostrzyżek, Tadeusz 

Pawlikowski, Teresa Senderowska, Beata Sulima-Markowska , Wiesław Szustak 

PRZECIW (1) 

Marek Bańburski 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 

Ewa Surmacz, Andrzej Zawistowski 

BRAK GŁOSU (1) 

Andrzej Górecki 

 

4. Uchwała w sprawie zmian w budżecie na rok 2019. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu Tadeusz Pawlikowski poinformował, że Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie zmian w Prognozie Wieloletniej 

i w sprawie zmian w budżecie. 

Skarbnik Gminy Raszyn Liliana Kłos zreferowała projekt uchwały. Poinformowała, że 

dochody Gminy zwiększają się na skutek dofinansowania z budżetu państwa na wychowanie 

przedszkolne. Jednocześnie wydatki Gminy na ten cel nie zmieniają się gdyż zapewnione 



zostały one przez środki własne. Zmienia się jedynie struktura wydatków. Część środków 

została  przeznaczona na remonty dróg.   

Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję w tym temacie i zapytał Wójta czy milion zł, 

który ma być przeznaczony na drogi ma jakieś konkretne przeznaczenie.  

Wójt odpowiedział, że nie chce mówić o dokładnych inwestycjach. Poinformował, że zostały 

złożone dwa wnioski do rządowego funduszu dróg samorządowych i czekamy na ocenę tych 

wniosków. Te pieniądze zostaną przeznaczone na wkład własny Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o bardziej szczegółowe informacje na co pójdą te 

pieniądze bo mieszkańcy przychodzą i proszą o naprawienie nawierzchni wielu ulic na terenie 

gminy. 

Radny A. Zawistowski uważa, że mieszkańcy Gminy nie czują się bezpiecznie. Dlatego chce 

poprawić bezpieczeństwo poprzez przygotowanie projektu monitoringu. 

Radna Teresa Senderowska również zaznaczyła, że monitoring jest bardzo ważny i należy go 

utworzyć. Jednocześnie poprosiła aby część wygospodarowanej kwoty przeznaczyć na 

poprawę nawierzchni ulicy Dworkowej przy wjeździe do przychodni.  

Wójt odniósł się do wniosków radnego A. Zawistowskiego i radnej T. Senderowskiej. 

Poinformował, że pierwsze kroki przygotowania do monitoringu zostały poczynione. 

Natomiast ulica Dworkowa będzie naprawiana ze środków bieżących. Zarówno ulica 

Dworkowa jak i Opaczewska są w fazie projektowej.  

Radna E. Kuczara uważa, że monitoring powinien stać się sprawą priorytetową. Dodatkowo 

poprosiła o uwzględnienie w budżecie stypendiów i nagród dla uczniów za wyniki w nauce. 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał Wójta co z faktem przeniesienia przystanku na ulicy 

Rybnej?  

Wójt odpowiedział, że na razie wystąpiliśmy do Zarząd Transportu Miejskiego. 

Przewodniczący Rady dopytał również jaka jest sytuacja z przebudową ulicy Na Skraju? 

Wójt wyjaśnił, że jeżeli chodzi o finanse, to Warszawa ma środki na remont tej drogi ale 

wstrzymującym jest  Generalna Dyrekcja Dróg i Autostrad, która planuje tam wykonać 

odwodnienia tzw. kanał ulgi.  

Radny A. Górecki wyraził zadowolenie z rozpoczętych działań w sprawie monitoringu. 

Radna B. Sulima-Markowska poprosiła aby uwzględnić wniosek radnej E. Kuczery. 

Radna H. Koper popiera wnioski A. Zawistowskiego i radnej E. Kuczary. Jeśli chodzi 

o remont ulicy Dworkowej to powinien on zostać wykonany na wiosnę. Radna H. Koper 

odniosła się również do tematu przystanku przy ul. Waryńskiego i ulicy Pruszkowskiej, po 

których nie jeżdżą autobusy.  

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że te przystanki będą wykorzystane przy 

tworzeniu nowej komunikacji. 

Radny A. Zawistowski poruszył temat powstającego osiedla 99 domów przy ulicy 

Pruszkowskiej. Uważa, że należy zrobić coś co upłynni ruch bo mieszkańcy nowych domów 

zakorkują wyjazd z Raszyna do Warszawy. 

 

Głosowano w sprawie: 

Uchwała w sprawie zmian w budżecie na rok 2019. 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (19) 

Jarosław Aranowski, Marek Bańburski, Teresa Bąk, Krzysztof Będkowski, Andrzej Górecki, 

Janusz Hoffman, Henryka Koper, Ireneusz Koper, Ryszard Kowalczyk, Elżbieta Kuczara, 

Agata Kuran-Kalata, Dariusz Marcinkowski, Anna Matracka, Sławomir Ostrzyżek, Tadeusz 



Pawlikowski, Teresa Senderowska, Ewa Surmacz, Wiesław Szustak, Andrzej Zawistowski 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Beata Sulima-Markowska  

NIEOBECNI (1) 

Grzegorz Janiszewski 

 

5. Uchwała w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raszyn na lata 

2019 -2030. 

 

Skarbnik Gminy Lilianna Kłos przedstawiła projekt uchwały informując, że zostały 

wprowadzone niewielkie zmiany w Wieloletniej Prognozie Podatkowej . Wprowadzono 

kwotę dotacji na zadnia zlecone związane ze zwrotem części podatku akcyzowego 

producentom rolnym.  

 

Głosowano w sprawie: 

Uchwała w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raszyn na lata 2019 -

2030.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

 

 

Wyniki imienne: 

ZA (20) 

Jarosław Aranowski, Marek Bańburski, Teresa Bąk, Krzysztof Będkowski, Andrzej Górecki, 

Janusz Hoffman, Grzegorz Janiszewski, Henryka Koper, Ireneusz Koper, Ryszard 

Kowalczyk, Elżbieta Kuczara, Agata Kuran-Kalata, Dariusz Marcinkowski, Anna Matracka, 

Sławomir Ostrzyżek, Tadeusz Pawlikowski, Teresa Senderowska, Ewa Surmacz, Wiesław 

Szustak, Andrzej Zawistowski 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Beata Sulima-Markowska 

 

Po głosowaniu Przewodniczący Rady Gminy ogłosił pięciominutową przerwę. 

Po przerwie Przewodniczący stwierdził quorum i przeszedł do następnego punktu porządku 

obrad. 

  

 

6. Uchwała w sprawie zmiany Statutów Sołectw i Osiedli Gminy Raszyn. 

 

Sekretarz Gminy Jolanta Osowiecka przedstawiła projekt uchwały informując, że 

przygotowany projekt uchwały wynika z potrzeby wprowadzenia zmiany w zakresie 

określenia okresu trwania kadencji rad sołeckich, sołtysów oraz zarządów osiedli i ich 

przewodniczących. Obecnie kadencja sołectw i zarządów trwa 4 lata. Projekt zakłada 

wydłużenie kadencji do 5 lat i będzie miał zastosowanie od kolejnych kadencji trwających od 

2019 roku. Organizację  i zakres działania jednostek pomocniczych określają statuty każdego 

sołectwa lub osiedla uchwalone przez radę gminy po przeprowadzeniu konsultacji 

z mieszkańcami gminy. Konsultacje takie zostały przeprowadzone z zarządzeniem nr 

44/2019. 8 kwietnia Wójt Gminy Raszyn  postanowił o przeprowadzeniu konsultacji 

społecznych. Pani Sekretarz przedstawiła wyniki przeprowadzonych konsultacji w tej 



sprawie, które były przeprowadzone poprzez wypełnianie ankiet przez mieszkańców. Oddano 

24 wypełnione ankiety. 18 osób było za pięcioletnią kadencją, 6 za czteroletnią. 

Radna Beata Sulima-Markowska zauważyła, że wpłynęły tylko 24 ankiety. Uważa, że 

informacja o konsultacjach była niewystarczająco rozpowszechniona. 

Radna Henryka Koper również uważa, że było bardzo mało wypełnionych ankiet. Informacja 

była źle rozpowszechniona, nie było informacji w Kurierze Raszyńskim. 

W tej sprawie zabrał głos Andrzej Szeląg sołtys, informując, że informacja o konsultacjach 

była wywieszona w tablicach ogłoszeniowych przez wszystkich sołtysów. Zauważył, że taka 

informacja jest mało istotna dla mieszkańców. 

Radna H. Koper zwróciła uwagę, że można było zrobić zebranie sołeckie.  

Sołtys Agnieszka Frączyk poinformowała, że informowała mieszkańców i wywiesiła 

informację na tablicach. Zauważyła, że ankieta powinna być na stronie zamieszczona w 

wersji edytowalnej. To by uprościło wypełnianie ankiet. Dodatkowo poinformowała, że 

wysłała wniosek o dopisanie do paragrafu 4 informacji, że zebranie sołeckie podejmuje 

uchwałę w sprawie podjęcia przedsięwzięć realizowanych w ramach funduszu sołeckiego. 

Sekretarz Gminy wyjaśniła, że uchwałą nr 11/116/11 ankieta musi być podpisana więc nie 

można zamieścić na stronie wersji edytowalnej.  

Przewodniczący rady Gminy D. Marcinkowski zaproponował aby wszyscy sołtysi mieli 

własne adresy mailowe, to ułatwiłoby pracę.  

Radny A. Zawistowski zauważył, że uchwała jest z 2011 roku a więc nie odpowiada 

dzisiejszym możliwościom informatyki i może warto ją dostosować do obecnych czasów. 

Dodatkowo zwrócił uwagę na fakt niskiej frekwencji w wypełnianiu ankiet bo istnieje 

problem braku tworzenia społeczności obywatelskiej.   

Radna H. Koper zauważyła, że zbliżają się wybory sołeckie i zapytała, czy Wójt zorganizuje 

je do 22 czerwca, do czasu rozpoczęcia wakacji. W wyborach powinni brać udział wszyscy 

mieszkańcy a część osób wyjeżdża na wakacje. 

Radny A. Górecki zwrócił uwagę na problem z nieczytelnością strony internetowej i warto ją 

dopracować. 

Radny Krzysztof Będkowski zaznaczył, że rozmawiamy o bardzo ważnej kwestii czyli o tym, 

że kadencja sołtysa ma trwać 4 czy 5 lat. Skłania się do tego aby pozostawić czteroletnią 

kadencję gdyż spowoduje to większą dynamikę zmian w sołectwach. 

Radna H. Koper wróciła do pytania, które zadała Wójtowi w sprawie terminu wyborów 

sołeckich. 

Przewodniczący rady gminy zapytał panią Sekretarz jaki jest kalendarz wyborczy. 

Sekretarz odpowiedział, że poprzednie wybory w 2015 roku odbyły się w dniach 1.06-29.06. 

Nic nie stoi na przeszkodzie, że by zorganizować je do końca roku szkolnego. 

Radna H. Koper poprosiła aby terminarz wyborów był umieszczony w Kurierze Raszyńskim 

i przekazany radnym. 

Wójt odpowiedział, że wybory ogłaszane są poprzez zarządzenie Wójta i będzie ono     

publikowane. 

 

Głosowano w sprawie: 

Uchwała w sprawie zmiany Statutów Sołectw i Osiedli Gminy Raszyn. 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 18, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (18) 



Jarosław Aranowski, Teresa Bąk, Krzysztof Będkowski, Andrzej Górecki, Janusz Hoffman, 

Grzegorz Janiszewski, Henryka Koper, Ireneusz Koper, Ryszard Kowalczyk, Elżbieta 

Kuczara, Agata Kuran-Kalata, Dariusz Marcinkowski, Anna Matracka, Sławomir Ostrzyżek, 

Teresa Senderowska, Beata Sulima-Markowska , Wiesław Szustak, Andrzej Zawistowski 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 

Marek Bańburski, Ewa Surmacz 

NIEOBECNI (1) 

Tadeusz Pawlikowski 

 

 

7. Uchwała w sprawie przyjęcia rezygnacji członka Komisji Budżetu, Inwestycji i 

Mienia Komunalnego Gminy Raszyn. 

 

Radny Jarosław Aranowski wyjaśnił dlaczego złożył rezygnację. Uczestniczy w 3 Komisjach 

i ze względów czasowych nie jest w stanie dobrze pełnić wszystkich funkcji w tym 

Przewodniczącego Komisji Ochrony Środowiska, Rolnictwa i Porządku Publicznego. 

Wywiązała się dyskusja na temat udziału i aktywności radnych w komisjach oraz zasadach 

przyznawania diet. W dyskusji wzięli udział radni: A. Zawistowski, A. Górecki, B. Sulima-

Markowska, J. Aranowski, T. Senderowska, H. Koper, K. Będkowski 

 

Głosowano w sprawie: 

Wniosek formalny o zakończenie dyskusji i przejście do głosowania projektu uchwały.   

Wyniki głosowania 

ZA: 18, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (18) 

Jarosław Aranowski, Marek Bańburski, Teresa Bąk, Krzysztof Będkowski, Andrzej Górecki, 

Janusz Hoffman, Grzegorz Janiszewski, Henryka Koper, Ireneusz Koper, Ryszard 

Kowalczyk, Elżbieta Kuczara, Agata Kuran-Kalata, Dariusz Marcinkowski, Anna Matracka, 

Teresa Senderowska, Beata Sulima-Markowska, Ewa Surmacz, Wiesław Szustak 

PRZECIW (1) 

Andrzej Zawistowski 

BRAK GŁOSU (1) 

Sławomir Ostrzyżek 

NIEOBECNI (1) 

Tadeusz Pawlikowski 

 

Głosowano w sprawie: 

Uchwała w sprawie przyjęcia rezygnacji członka Komisji Budżetu, Inwestycji i Mienia 

Komunalnego Gminy Raszyn. 

  

Wyniki głosowania 

ZA: 16, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 

 

Wyniki imienne: 

ZA (16) 

Jarosław Aranowski, Marek Bańburski, Teresa Bąk, Andrzej Górecki, Janusz Hoffman, 

Grzegorz Janiszewski, Henryka Koper, Ireneusz Koper, Ryszard Kowalczyk, Elżbieta 



Kuczara, Agata Kuran-Kalata, Dariusz Marcinkowski, Anna Matracka, Teresa Senderowska, 

Ewa Surmacz, Wiesław Szustak 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (3) 

Krzysztof Będkowski, Beata Sulima-Markowska , Andrzej Zawistowski 

NIEOBECNI (2) 

Sławomir Ostrzyżek, Tadeusz Pawlikowski 

 

8. Uchwała w sprawie stanowienia o kierunkach działania Wójta Gminy Raszyn. (punkt 

zdjęto z porządku obrad) 

Wnioskodawca radna Beata Sulima-Markowska przedstawiła projekt uchwały. Podtrzymała 

wniosek złożony na poprzednich sesjach. W sprawie poprawy estetyki przestrzeni publicznej 

wokół gminy. Poinformowała, że projekt uchwały został uproszczony i uogólniony. Mimo 

poprawek pani mecenas podtrzymała negatywną opinię o projekcie. Na poprzedniej sesji 

padła propozycja przedstawienia kosztów przeprojektowania budynku urzędu.  

 

Z powodu nieobecności Wójt Przewodniczący Rady ogłosił pięciominutową przerwę 

w obradach. 

Po przerwie Przewodniczący stwierdził quorum i poprosił radną B. Sulimę-Markowską o 

powtórzenie pytania. 

Radna B. Sulima-Markowska powtórzyła pytanie. 

Wójt odpowiedział, że są przygotowywane dwa kosztorysy przez Referat Inwestycji. 

Pierwszy zakłada przebudowę całego budynku Urzędu a drugi zrobienie elewacji i wykonanie 

termoizolacji budynku.  

Radna B. Sulima- Markowska dopytała czy w kosztorysie uwzględniony został demontaż 

ogrodzenia. 

Wójt odpowiedział, że nie, ale ten punkt zostanie dołożony do kosztorysu i poinformował, że 

w ciągu miesiąca będzie gotowy kosztorys. 

Radny A. Zawistowski zadał pytanie mecenas czy kiedy biuro prawne dostaje uchwałę do 

zaopiniowana, mecenas poprawia ją czy wydaje opinię prawną? 

Pani mecenas wyjaśniła, że to zależy od tego czy są to nie duże błędy czy cała uchwała jest 

niepoprawna merytorycznie. 

Radna B. Sulima-Markowska zaznaczyła, że nawet po uogólnieniu projektu uchwały pani 

mecenas jej nie zaopiniuje. 

Pani mecenas wyjaśniła, że Rada nie może nakazywać uchwałą co ma zrobić Wójt.  

Przewodniczący Rady Gminy sprecyzował pytanie: czy Rada może ingerować w podjętą 

uchwałę budżetową? 

Pani mecenas poinformowała, że nie może, może to zrobić tylko Wójt Gminy. 

Przewodniczący Rady zadał pytanie do Wójta odnośnie uchwały budżetowej dotyczące 

punktu „Zakup usług pozostałych”, na co zostały rozdysponowane środki w kwocie 840 000 

zł? 

Radna B. Sulima-Markowska złożyła wniosek formalny o zdjęcie z porządku obrad tego 

punktu z uwagi na przygotowanie kosztorysu i przesunięcie go na następną sesję. 

 

Głosowano w sprawie: 

Wniosek formalny o zdjęcie z porządku obrad uchwały w sprawie stanowienia o kierunkach  

działania Wójta Gminy Raszyn na następną sesję. 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 17, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 

 



Wyniki imienne: 

ZA (17) 

Jarosław Aranowski, Teresa Bąk, Krzysztof Będkowski, Andrzej Górecki, Janusz Hoffman, 

Grzegorz Janiszewski, Henryka Koper, Ireneusz Koper, Elżbieta Kuczara, Agata Kuran-

Kalata, Dariusz Marcinkowski, Anna Matracka, Teresa Senderowska, Beata Sulima-

Markowska , Ewa Surmacz, Wiesław Szustak, Andrzej Zawistowski 

PRZECIW (1) 

Sławomir Ostrzyżek 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Marek Bańburski 

NIEOBECNI (2) 

Ryszard Kowalczyk, Tadeusz Pawlikowski 

 

 

 

 

9. Uchwała o przyjęcie Apelu Rady Gminy Raszyn w sprawie: wyjaśnienia sytuacji 

dotyczącej interwencji w Instytucie Technologiczno- Przyrodniczym funkcjonującym 

w Falentach i podjęcia dalszej współpracy w zakresie ochrony dziedzictwa 

przyrodniczego i historycznego, znajdującego się na terenie ITP. 

 

Radny J. Aranowski zgłosił wniosek formalny w sprawie przekazania tematu do Komisji 

Oświaty i Komisji Rolnictwa. 

Radny A. Zawistowski założył wniosek formalny o głosowanie nad projektem uchwały 

z pominięciem dyskusji. 

 

Głosowano w sprawie: 

Wniosek formalny o przekazanie uchwały pod obrady Komisji Oświaty i Komisji Rolnictwa. 

  

Wyniki głosowania 

ZA: 8, PRZECIW: 11, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 

 

Wyniki imienne: 

ZA (8) 

Jarosław Aranowski, Marek Bańburski, Krzysztof Będkowski, Janusz Hoffman, Ireneusz 

Koper, Anna Matracka, Sławomir Ostrzyżek, Ewa Surmacz 

PRZECIW (11) 

Teresa Bąk, Andrzej Górecki, Grzegorz Janiszewski, Henryka Koper, Elżbieta Kuczara, 

Agata 

Kuran-Kalata, Dariusz Marcinkowski, Teresa Senderowska, Beata Sulima-Markowska, 

Wiesław Szustak, Andrzej Zawistowski 

NIEOBECNI (2) 

Ryszard Kowalczyk, Tadeusz Pawlikowski 

 

 

Głosowano w sprawie: 

Uchwała o przyjęcie Apelu Rady Gminy Raszyn w sprawie: wyjaśnienia sytuacji dotyczącej 

interwencji w Instytucie Technologiczno-Przyrodniczym funkcjonującym w Falentach 

i podjęcia dalszej współpracy w zakresie ochrony dziedzictwa przyrodniczego 

i historycznego, znajdującego się na terenie ITP. 



 

Wyniki głosowania 

ZA: 11, PRZECIW: 2, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 6, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 

 

Wyniki imienne: 

ZA (11) 

Teresa Bąk, Andrzej Górecki, Grzegorz Janiszewski, Henryka Koper, Elżbieta Kuczara, 

Agata Kuran-Kalata, Dariusz Marcinkowski, Teresa Senderowska, Beata Sulima-Markowska, 

Wiesław Szustak, Andrzej Zawistowski 

PRZECIW (2) 

Jarosław Aranowski, Janusz Hoffman 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (6) 

Marek Bańburski, Krzysztof Będkowski, Ireneusz Koper, Anna Matracka, Sławomir 

Ostrzyżek, Ewa Surmacz 

NIEOBECNI (2) 

Ryszard Kowalczyk, Tadeusz Pawlikowski 

 

 

10. Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii 

w Gminie Raszyn na rok 2018 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia Anna Matracka poinformowała, że Komisja wysłuchała 

Sprawozdania, jakie przedstawiła pani Beata Adamiak pełnomocnik to spraw uzależnień 

dotyczącego tematu Gminnego programu profilaktyki i rozwiązywania problemów 

alkoholowych oraz Gminnego programu przeciwdziałania narkomanii w gminie Raszyn oraz 

sprawozdania dotyczącego Gminnego programu przeciwdziałania przemocy w rodzinie 

i o ochronie ofiar przemocy w rodzinie. Komisja nie opiniowała sprawozdania  ale rzeczowo 

był omawiany ten temat.  

Pani Beata Adamiak pełnomocnik do spraw uzależnień przedstawiła sprawozdanie o, którym 

wspomniała radna Anna Matracka. Zwróciła uwagę na najważniejsze rzeczy. Co roku obroty 

za sprzedaży alkoholu wzrastają. Mimo, że radni prosili o dane ze sklepów 

wielkopowierzchniowych nie można takich informacji udzielić bo nie jest to informacja 

publiczna. W 2018 roku obrót alkoholem w Gminie Raszyn wyniósł 35 019 747 zł. Wszystkie 

prace związane z profilaktyką pilotuje punkt konsultacyjny ds. uzależnień i przeciwdziałania 

przemocy. Znajduje się tam również siedziba Stowarzyszenia Rodzin Abstynenckich Arka. 

Najważniejszą sprawą w zeszłym roku była zmiana uchwały o zmianie uchwały o zezwoleniu 

na obrót alkoholem i warunki sprzedaży alkoholu na terenie Gminy Raszyn. 

Pod nieobecność Przewodniczącego rady Gminy, dyskusję w tym temacie otworzył 

Wiceprzewodniczący Jarosław Aranowski. 

Radna E. Kuczara zapytała, skąd wzięła się duża różnica między przyznanym budżetem a nie 

wydatkowanymi środkami. Zostało niewykorzystane aż ponad 400 000 zł. 

Pani Beata Adamiak wyjaśniła, że szkoły zgłaszają zapotrzebowanie finansowe na działania 

profilaktyczne i wszystkie prośby zostały spełnione. Nadwyżka zostanie przełożona na 

przyszły rok. Już dziś można powiedziecie, że w przyszłym roku będzie potrzeba więcej 

pieniędzy bo więcej projektów wpływa od szkół. 

Wójt dodał, że ta dysproporcja wynika z różnych terminów składania wniosków przez szkoły 

a terminem przeznaczania pieniędzy na ten cel w budżecie. 

Radna B. Sulima-Markowska poprosiła panią pełnomocnik o wprowadzenie programu 

dotyczącego przeprowadzenia rozmów z dziećmi w szkołach na temat molestowania. 



Pani B. Adamiak wyjaśniła, że szkoły mają swoją podstawę programową i nie można za 

często ingerować w program. Na razie jedna szkoła pojęła ten temat na zajęciach. Informacja 

zostanie przekazana dyrektorom szkół. 

 

    

11. Sprawozdanie z Realizacji Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 

w Rodzinie i Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie w Gminie Raszyn w 2018 roku. 

 

Sprawozdanie przedstawiła pełnomocnik do spraw uzależnień pani Beata Adamiak. 

Poinformowała, że 90% spraw, które trafiają do zespołu interdyscyplinarnego to sprawy 

związane z przemocą w rodzinie. Wyjaśniła, że przemoc występuje wtedy kiedy nie ma 

zachowanej równowagi sił. W tym roku założono 20 niebieskich kart i powołano do każdej 

sprawy zespół roboczy. Niektóre sprawy ciągną się długo a zespół roboczy pracuje do samego 

końca, aż do rozwiązania sprawy. Najczęściej kończy się to ustaniem przemocy. 

Radna B. Sulima-Markowska zapytała czy w stosunku do dzieci była stosowana przemoc 

seksualna lub przypadki molestowania. 

Pani B. Adamiak odpowiedziała, że nie ale jeśli taka sytuacja miałaby miejsce to oczywiście 

jest zawiadamiana policja. 

Radna Anna Matracka podziękowała pani Beacie Adamiak za trudną pracę jaką wykonuje. 

Radny Sławomir Ostrzyżek zauważył, że w sprawozdaniu jest informacje, że członkiem 

punktu konsultacyjnego jest pani Marzena Lechańska dyrektor gimnazjum w Raszynie a 

powinno być szkoły podstawowej w Raszynie bo Gimnazjum już nie istnieje. 

 

 

12. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Raszynie za 

2018 rok wraz z realizacją zadań w zakresie wspierania rodziny za 2018r. 

 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia poinformowała, że na posiedzeniu komisji kierownik 

Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej pani Elwira Rogowska omawiała sprawozdanie. 

Omówiła także program dożywiania, świadczeń wychowawczych, pomocy materialnej, 

dodatków mieszkaniowych, wsparcia rodziny. Tematem Komisji była również  Ocena 

zasobów pomocy społecznej.  

Kierownik GOPS omówiła sprawozdanie. Szczegółowo poinformowała, jak wygląda 

wypłacanie wszystkich świadczeń i jak zmieniło się to w stosunku do roku poprzedniego. 

Przedstawiała również jakie programy pomocowe były realizowane w 2018 roku. 

Wspomniała również, iż GOPS nawiązał współpracę z instytucjami pozarządowymi i 

kontynuuje współpracę ze Stowarzyszeniem Rodzin Abstynenckich ARKA. Poinformowała, 

że 90% budżetu GOPS pochodzi z budżetu państwa. W dalszej kolejności opisała, jak 

wygląda sprawa pomocy rodzinie.  

Radna Beata Sulima-Markowska zapytała, czy można byłoby zorganizować na terenie Gminy 

Raszyn jadłodzielnie?   

Pani Beata Adamiak odpowiedziała, że można i warto spróbować ale trzeba nagłośnić tą 

sprawę wśród mieszkańców gminy i zapewniła, że zajmie się sprawą.  

Radna Ewa Surmacz zaznaczyła, że współpracuje z GOPS, Caritas i parafią w Raszynie  i wie 

jak dużo paczek z żywnością jest rozdawanych potrzebującym rodzinom. Uważa, że 

jadłodzielnia nie jest bardzo potrzebna.  

Radny J. Aranowski zadał pytanie czy takie paczki są rozdawane nie tylko przed światami? 

Rana E. Surmacz wyjaśniła, że jeżeli osoba zgłosi się do kościoła w Raszynie zawsze otrzyma 

paczkę.  



Radny A. Zawistowski przytoczył klika cytatów mieszkańców na temat jadłodzielni. 

Wszystkie pozytywnie odnosiły się do tego pomysłu. Uważa, że jadłodzielnie powinna 

powstać na terenie Gminy Raszyn. 

Radna Teresa Senderowska zachęciła dyrektor GOPS i panią Beatę Adamiak do zajęcia się 

tematem. 

Radna H. Koper poparła wniosek o stworzeniu jadłodzielni ponieważ bardzo dużo jedzenia 

się marnuje. 

 

13. Ocena zasobów pomocy społecznej. 

 

 

Dyrektor GOPS przedstawiała ocenę zasobów pomocy społecznej. Poinformowała, że ocena 

jest opracowaniem przygotowanym przez centralną aplikację statystyczną Ministerstwa 

Rodziny i Polityki Społecznej oraz powstała z przekazanych przez gminę sprawozdań a 

wnioski do tabel i wykresów są autorstwa pani dyrektor. Pani dyrektor przedstawiła wnioski. 

Radna E. Kuczara dopytała czy w Raszynie jest tylko jeden żłobek? Dodała również, że 

zauważyła, iż w sprawozdaniu, opieka żłobkowa jest na wysokim poziomie w odniesieniu do 

innych gmin czy powiatu.  

E. Rogowska wyjaśniła, iż to nie są opiekunowie w żłobku tylko osoby, które mają 

zarejestrowaną działalność jako opieka nad dziećmi w domu. 

E. Kuczara zauważyła, że jest tylko jeden asystent rodziny zatrudniony w gminie. Dlaczego 

tak mało skoro w 2015 było 20 rodzin korzystających z pomocy asystenta. 

Dyrektor GOPS wyjaśniła, że nie ma chętnych na takie stanowisko. 

E. Kuczara poprosiła o odniesienie się do propozycji rozeznania się w temacie 

zapotrzebowania na dzienny dom pobytu dla seniorów. E. Rogowska zapewniła, że takie 

działania zostały już podjęte.  

Radna Anna Matracaka podziękowała pani E. Rogowskiej i wszystkim pracownikom GOPS 

to sprawozdanie i za pracę. 

Radny S. Ostrzyżyk zauważył, że w sprawozdaniu jest informacja o tym, że dzieci przybywa 

w naszej gminie a z innych źródeł wiadomo, że jest odwrotnie. E. Rogowska wyjaśniła, że 

w skali kraju dzieci ubywa a w skali gminy przybywa.  

 

14. Sprawozdanie Przewodniczących komisji stałych z bieżącej działalności. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Spraw Społecznych i Profilaktyki Anna Matracaka 

poinformowała, że Komisja obradowała i oprócz przedstawionymi na sesji sprawozdaniami 

zajmowała się sprawozdaniem komisji mieszkaniowej. Pozytywnie zaopiniowała 5 

wniosków. 

Przewodniczący Komisji Planowania Przestrzennego i Inwestycji Janusz Hoffman 

poinformował, że Komisja między sesjami nie obradowała. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Współpracy z Organizacjami 

Pozarządowymi Ireneusz Koper poinformował, że Komisja między sesjami nie obradowała. 

 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Ewa Surmacz poinformowała, że 

Komisja obradował 8 maja i zajęła się 3 skargami, które będą przedstawione w formie 

uchwały na następnej sesji. 

 



Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego pan 

J. Aranowski przedstawił sprawozdanie z działalności komisji. Przewodniczący 

poinformował, że od poprzedniej komisja nie obradowała ale wpłynęła do Komisji odpowiedź 

pani Marszałek w sprawie pisma w sprawie sposobu i wielkości współczynników  

naliczanych dla naszej gminy odnośnie programu ochrony środowiska. Przeczytał treść 

odpowiedzi. Dodatkowo zaprosił na kolejną Komisję.   

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Ryszard Kowalczyk zaznaczył, że Komisja obradowała 

raz i zgodnie z planem pracy komisji wyznaczony został zespół do kontroli sposobu zasad 

przyznawania mieszkań socjalnych i komunalnych. 

Komisja budżetu obradowała raz i opiniowała projekty uchwał na dzisiejszą sesję. 

 

15. Sprawy różne. 

 

Radna B. Sulima-Markowska poruszyła temat umowy na odławianie zwierząt. Pan 

Kowalczyk ma odwozić złapane psy do schroniska na paluchu. Ostatnio jednak złapanego psa 

odwiózł do miejsca gdzie prowadzi działalność. 

Wójt odnosząc się do wypowiedzi radnej poinformował, że czaka na wyjaśnienie pana 

Kowalczyka i dopiero wtedy podjęte zostaną dalsze kroki. 

Radna B. Sulima-Markowska poruszyła jeszcze temat przetargu na obiady w stołówce 

szkolnej. Przetarg był przeprowadzony w bardzo krótkim terminie bez przygotowania w 

trakcie długiego weekendu.  

Wójt opowiedział, że są dwie sprawy. Pierwsza wynajęcie stołówki jako lokalu użytkowego. 

Druga sprawa to wyłonienie w ramach przetargu firma, która będzie przygotowywać obiady 

dla dzieci w szkole. Dodatkowo przetarg ogłaszają szkoły a nie Wójt czy Urząd Gminy. 

Radna B. Sulima-Markowska dopytywała dlaczego przetarg był tak krótki i nie mogły 

wpłynąć innego oferty.  

Wójt odpowiedział - Wójt nie przeprowadzał przetargu tylko komisja przetargowa. 

Radna B. Sulima-Markowska poprosiła o wyjaśnienia odnośnie ścieżki rowerowej między 

Dawidami a Jaworową. Ścieżka jest jednokierunkowa i jadąc w drugą stronę trzeba jechać po 

jezdni co jest bardzo niebezpieczne. Jaki jest plan w związku z tym? 

Wójt opowiedział, że ścieżka była od początku tak planowana. W drugim etapie można 

wybudować ścieżkę w drugą stronę ale wiąże się to wykupieniem gruntów. Teren obecnej 

ścieżki jest terenem drogi powiatowej i na taką ścieżkę dostaliśmy dofinansowanie. 

Radny A. Zawistowski poruszył temat rowów w alej Karkowskiej. Zadał pytanie czy ten teren 

zostanie odchwaszczony i zostanie posiana trawa przez firmę, która te rowy  wykonywała? 

Wójt zaznaczył, że firma, która wykonywała rowy zrobiła to zgodnie z planem i to starostwo 

będzie odbierać prace. Dalsze utrzymanie rowów leży w gestii starostwa bo jest to droga 

powiatowa.  

Radny A. Zawistowski zapytał Wójta czy w Urzędzie Gminy ktoś najmuje się znakami 

drogowymi. Podał przykłady ulic i miejsc gdzie brakuje znaków albo są one absurdalnie 

postawione. 

Wójt poinformował, że w Urzędzie Gminy jest referat organizacji ruchu i zajmujący się 

elementami związanymi z zabezpieczeniem, który pilnuje oznakowania ulic jednak nie 

zawsze jest w stanie wszystko zobaczyć dlatego zarówno mieszkańcy jak i radni czy sołtysi 

mogą zgłaszać problemy z barkiem znaków. 

Radny A. Zawistowski poprosił Wójta o wyjaśnienia odnośnie sytuacji w Instytucie 

w Falentach. Zapytał czy nie docierały do Wójta żadne niepokojące sygnały. 

Wójt opowiedział, że nie miał takich sygnałów. 



Radny A. Zawistowski zauważył problem zamkniętego skateparku w sobotę i w niedzielę. 

Zwrócił uwagę, że Gmina Raszyn nie jest przyjazna dla mieszkańców. 

Wójt odpowiedział, że oczywiście należy pozostawić park otwarty cały tydzień i są plany aby 

przejął to CSR bo do tej pory szkoła nadzorowała skatepark. 

Radny A. Górecki kontynuował temat skateparku i zadał pytanie w jakim czasie może zostać 

on otwarty w weekend. 

Wójt wyjaśnił, że wyda odpowiedź na piśmie. 

Radny A. Górecki poprosił również na piśmie odpowiedzi na pytanie odnośnie zamykania 

placu zabaw przy świetlicy środowiskowej na Rybiu o godzinie 20:00. Poprosił również 

radnego A. Aranowskiego o przesłanie dokumentów w związku z komisją rolnictwa. 

Radny J. Aranowski zapewnił, że zostaną przesłane te pisma, które posiada. 

Radny A. Górecki poruszył temat ul. Jarząbka i ciągle przywożonych tam śmieci i odpadów 

komunalnych.  

Radny J. Aranowski zaznaczył, że temat zostanie podjęty na Komisji Rolnictwa za tydzień. 

Wójt odniósł się do wypowiedzi radnego A. Góreckiego informując, że obiekt jakim jest plac 

zabaw ma regulamin i jeżeli zamknięcie placu zabaw o godzinie 20:00 jest nie zgodne 

z regulaminem to będzie to zweryfikowane.  

Radny Górecki wrócił do tematu z przed miesiąca jakim jest utworzenie telefonu 

interwencyjnego. Wszyscy radni byli za tym aby taki telefon powstał i żeby można było na 

niego zadzwonić po godzinach pracy urzędu i nagrać widomość. Dobrze byłoby aby numer 

ten był kompatybilny z aplikacją, wtedy będzie można zarobić zdjęcie wysłać. 

Wójt uważa, że w godzinach pracy urzędu można więcej załatwić niż nagrywając się na 

sekretarkę. Wówczas ktoś będzie musiał odsłuchiwać nagrane wiadomości.  

Radny S. Ostrzyżyk zauważył, że w godzinach pracy urzędu to nie ma problem bo można 

zadzwonić na numer 701 77 77 czyli do centrali i  pani łączy z odpowiednim referatem.  

Wójt dodał, że często sekretarka udziela informacji i przyjmuje zgłoszenia i interwencje w 

tych najpilniejszych sprawach. Jeśli to zgłoszenie będzie po godzinach pracy urzędu i 

odsłuchane później tzn. następnego dnia w godz. pracy, to nie ma to sensu jeśli sprawę 

należałoby załatwić od razu. 

Radny Grzegorz Janiszewski zadał pytanie w temacie ścieżek rowerowych. Czy jest 

planowane połączenie ścieżki rowerowej kończącej się na komisariacie Policji ze ścieżką do 

Sękocina Starego i Nowego? 

Wójt odpowiedział, że jest planowana ścieżka, projekt jest już na ukończeniu ale najpierw 

zostanie wykonana kanalizacja sanitarna dopiero potem będzie wykonana ścieżka rowerowa. 

Radny G. Janiszewski zapytał czy w najbliższym czasie jest ukończenie realizacji ul. Ukośnej 

do pełnej szerokości? 

Wójt wyjaśnił, że ulica Ukośna zrealizowana jest w takim zakresie w jakim dysponowaliśmy 

pasem drogowym na inwestycje. Wszystkie pozostałe grunty wzdłuż ulicy Ukośnej są 

gruntami prywatnymi, których mieszkańcy nie zgodzili się przekazać gminie. 

Radny Marek Bańburski wyraził swoją opinię na temat telefonu interwencyjnego. Uważa, że 

taki numer już istnieje i nie ma potrzeby mnożyć numerów bo jest ryzyko dublowania spraw 

oraz należy pamiętać o kosztach utrzymania takiej linii. 

Radny J. Aranowski wytłumaczył dlaczego zagłosował przeciw sprawie przyjęcia apelu w 

sprawie IPT. Generalnie jest za wystosowaniem apelu ale w innej treści kładąc nacisk na 

dziedzictwo przyrodniczo-historyczne oraz powinien zostać skonsultowany z dyrektorem 

Instytutu aby wszystko szło we wspólnym kierunku. 

Radny J. Aranowski zaznaczył problem braku zadaszenia na przystanku szkolnym 

w Wypędach.  

Wójt odpowiedział, że postawienie wiaty przystankowej wiąże się z nakryciem rowu 

i przebudowy tego rowu. Jest na to projekt ale dopiero gdy zostanie przebudowana droga. 



J. Aranowski wrócił do tematu naprawy poboczy ulicy Miklaszewskiego zniszczonych przez 

firmę wykonującą odwodnienie ulicy Starzyńskiego. 

Wójt poinformował, że firma została zobowiązana do naprawienia tych poboczy więc 

prawdopodobnie stanie się to w najbliższym czasie. 

J. Aranowski zauważył problem nieodpowiedniej organizacji ruchu ulicy Kwiatów Polnych 

i przyległych do niej ulic. Nastąpiły tam zmiany i należałoby zmienić tam organizację ruchu.  

Wójt wyjaśnił, że są to drogi wewnętrzne i możemy tam wysłać nasze służy aby uzupełniły 

brakujące znaki. 

Radna H. Koper dopytała Wójt kiedy ogłosi terminy wyborów sołeckich? 

Wójt odpowiedział, że wyda odpowiednie zarządzenie w terminie zgodnym ze statutem. 

Radna H. Koper wróciła jeszcze do tematu przetargu na przygotowywanie obiadów dla 

dzieci. Co będzie jeśli wygra inna firma niż ta, która wynajęła stołówkę.  

H. Koper podniosła temat mikrofonu dla publiczności na sesji. Przewodniczący Rady 

poinformował, że jest przenośny mikrofon. 

 

16. Komunikaty Przewodniczącego Rady Gminy. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Dariusz Marcinkowski poinformował, że odbył się przegląd 

muzyczny Świetlik gdzie był nagrywany teledysk zespołu przez Stowarzyszenie Arka, który 

pokazuje jak walczyć z uzależnieniami, jak sobie nawzajem pomagać. 

Poinformował również, że kolejna sesja odbędzie się prawdopodobnie 13 czerwca. 

 

17. Zamknięcie obrad. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Dariusz Marcinkowski zamknął obrady sesji. 

  

Przewodniczący 

Rada Gminy Raszyn 
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